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Územný plán obce - pohľad do budúcnosti
O b č a n i a p o t r e b u j ú

informácie od volených zástupcov
obce. RON ich potrebám vychádza v
ústrety. Prvým osloveným sa stal
starosta obce. Obyvatelia obce i RON
veria, že aj ostatní volení zástupcovia
ochotne zoznámia občanov so svojou
prácou , č innosťou. Tu sú otázky
RON a odpovede starostu obce :

Na úradnej tabuli je vyvesené
o z n á m e n i e o z a č a t í p r á c n a
územnom pláne obce a zadanie na
jeho vypracovanie. Čo to pre našu
obec znamená?

Dôvodom pre obstaranie ÚPN
obcí je, že za obdobie predchádzajúcich
1 5 roko v ne bo l i p r e obc e R udná ,
R a ko v n i ca a R ož ň a v sk é B ys t r é
spracované územné plány. Pre sídla
veľkosti našich obcí stavebný zákon
síce neurčuje povinnosť obstarania
ÚPN, ale blízkosť okresného sídla
Rožňava, a jeho urbanistický vývoj
z á pa d n ý m s m er o m mô ž e by ť v
b u d ú c n o s t i o v p l y v n e n ý a j
urbanistickým potenciálom našich obcí
na dopravnej osi Rožňava Štítnik. Tak
isto aj hranica s Národným parkom
Slovenský kras a ďalšie danosti môžu
b yť i m p u lz o m ro z v o ja , k t o rý j e
p o t r e b n é u m o ž n i ť a u s m e r n i ť
existenciou územného plánu.

R iešené územie obcí Rudná,
Rakovnica a Rožňavské Bystré zahŕňa
zastavané územia sídiel s ohľadom na
n a v r h o v a n ý r o z v o j b ý v a n i a ,
občianskeho vybavenia, rekreačných
funkcií a špor tu s rešpektovaním a
využitím pods tatných prírodných a
c i v il i z a č nýc h prvk ov f u n kčn e a
priestorovo súvisiacich so zastavaným
územím. Hlavnými cieľmi riešenia
s poločného územné ho plá nu obc í
Rudná, Rakovnica, Rožňavské Bystré
je vypracovať taký dokument, ktorý
b u d e s l ú ž i ť p r e r i a d e n i e a
koordinovanie potrieb obyvateľov a
potenciálnych investorov, tak isto ako
a j pr e u s me r ň o va n i e č i n n os t í v
r iešenom a záujmovom úz emí . To

všetko z urbanistického hľadiska aj z
h ľ a d i s k a r o z v o j a t e c h n i c k e j
i n f r a š t r uk t ú r y v r á m c i d a né h o
návrhového obdobia, až do doby, kým
sa nepreukáže potreba pre obstaranie
nového územného plánu. Spoločný
územný plán sa obce rozhodli obstarať
p r e t o , l e b o s ú v z á j o m n e v
bezprostrednej blízkosti, majú podobné
problémy a urbanistickú štruktúru.

Územný plán sa vypracováva na
obdobie minimálne 15 rokov. Aj keď
základné náležitosti upravuje stavebný
zákon, v pripomienkovom konaní je
pr ies tor na to, aby ob čan ia , ale aj
podnikat elia, p rávnické a fyzické
osoby, ktoré majú na dotknutom území
z r ôzny c h dôv o dov s vo j zá uj e m ,
vyjadrili svoje predstavy, návrhy a
oprávnené požiadavky, ktoré majú byť
za pracované d o územ ného p lánu .
V š e t k y ná v r h y a p r i p o m i e n k y
zhotoviteľ územného plánu posúdi,
pripraví na zapracovanie do územného
p l á nu a p re d l o ží a ko va r i a nty na
schválenie obecnému zastupiteľstvu.
P o d ľ a p r i j a t é h o č a s o v é h o
harmonogramu obecné zastupiteľstvo
bude schvaľovať územný plán koncom
júna tohto roka.

Zákon o správe daní a poplatkov
nariaďuje správcovi dane, teda aj obci
ako správcovi miestnych daní, vymáhať
ne dop l a t ky na da n i a ch . Tr eba s i
uvedomiť, že poplatok za komunálny
odpad je daň a nie odplata za službu za
vývoz odpadkov. Zákon o odpadoch a
zákon o miestnych daniach hovoria, že
pôvodcom komunálneho odpadu je
o b ča n a ak o p ôv o d c a o d p a du j e

A k o s a d o p r o c e s u
vypracovania UPN môžu zapojiť
občania?

Niektorým občanom bol i v
nedávnej minulosti doručené výzvy
na zaplatenie nedoplatku na dani za
komunálny odpad za minulé roky.
Prečo obec pristúpila k tomuto kroku
a čo to p re občanov nepla tičov
znamená?

povinný platiť miestnu daň. Obec je
povinná zabezpečiť, aby komunálny
odpad, ktorý na území obce vznikne, bol
v s úl a de s o z ákonom vyz b ie raný a
uložený na skládke TKO, alebo inak
l i k v i d o v a n ý . O be c p r i v y má h a n í
nedoplatkov nekoná svojvoľne, ale tak,
ako jej to ukladá príslušný zákon. V tejto
súvislosti je žiaduce, aby si občania, ktorí
z rôznych príčin nezaplatili miestnu daň
za komunálny odpad, uvedomili, že ak
nezaplatia ani na výzvu, obec musí tieto
ned op la t ky vymáhať v e xe kučnom
konaní a okrem nedoplatku bude dlžník
musieť uhradiť a j náklady spojené s
e x e k ú c i o u , k t o r é m ô ž u b y ť a j
niekoľkonásobne vyššie, ako je samotný
nedoplatok. Chcem ešte dodať, že podľa
zá kona o sp rá ve daní , odmietnu t ie
prevziať poštovú zásielku nemá vplyv na
právoplatnosť výmeru, alebo výzvy. V
praxi to znamená, že zásielka , ktorú
adresát odmietne prevziať sa považuje za
doručenú dňom vrátenia odosielateľovi.
Následné úkony, ktoré obci ako správcovi
dane zákon ukladá, môžu byť vykonané
tak, že neplatič sa o nich dozvie až vo
výzve exekútora, samozrejme už aj s
povinnosťou zaplatiť trovy exekúcie.

V súvislosti s prijatým zákonom o
poh rebiskách a pla tným všeobecne
záväzným nariadením bude obec ako
správca miestneho cintorína uzatvárať
zmluvy na prenájom hrobových miest
tak, ako to ukladá spomínaný zákon.
Postupne ako budú zmluvy pripravené,
budeme vyzývať občanov, nájomcov na
ich podpisovanie.

Čo pripravuje obecný úrad v
najbližšom období ?

Za rozhovor ďakuje RON.

Deň matiek
Milé mamičky, staré mamky,
k sviatku matiek Vám úprimne a
srdečne blahoželám.
Prajem Vám pevné zdravie, šťastie a
veľa radosti z Vášho plodného života.

Ing. Ondrej Lorko
starosta obce

Z

ZZ



s a s t r et l i 2 4. 01 . 20 0 8 v
obecnom klube. Na stretnutí,
ktoré viedol podpredseda ZO
J D S O n d r e j B r a dá č , s a
dohodlo na termínoch a počte
s t r e t n u t í , o b s a h o v o m
z a m e ra n í , orga n i za č n e j
príprave. Účastníci prvítali
možnosť stretávať sa.

Účastníci prvého klubového
s t r e t nu t i a s a d oh od l i n a
téma ch a ak tivi tách a ic h
zameraní . Do popredia sa
dali témy a otázky súvisiace
s o z d r a v í m t e l e s n ý m ,
d u š e v n ý m , z d r a v o u
živo t osprávou. V ob las t i
záujmovej činnosti návrhy
b o l i na u k á žk y p eč e n i a

zákuskov, varenie tradičných
jedál, ručné práce, prezeranie
D V D , v i d e o p á s i e k ,
spoločenské hry, rozprávanie
p r í h od a t ď . Z á k l a d n o u
po t r e bou je m a ť vla s t n ú
m i e s t n o s ť a p r í s l u š n é
vybavenie (zariadenie).

V is tých novinách sme sa
d oč í t a l i , ž e n a š a ži a č k a
Monika Dányiová bola spolu
so svojimi spolužiačkami u
prezi denta SR zač iatkom
januára 2008. Reprezentovali
rožňavských koledníkov z
Katolíckej základnej školy
s v . J . N e p o m u c k é h o v
Rožňave. Bližšie informácie
fotografie si môžete pozrieť

Námety na klubovú činnosť

Náš zástupca
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Pokračovanie na strane 4.

Vyhoveli sme

Stúpa

Nehanbite sa pochváliť

Pre zdravie

Prvé stretnutie

Žiadali ste nás o zverejnenie
pranostík. Už v prvom čísle
RON (2008) sme uverejnili
pranostiky podľa mesiacov
n a celý rok. A ko pr í lohu
dávame pranostiky na dni v
m e s iac o c h n a 3 me s i a ce
priebežne.

V o b c i s t ú p a p o č e t
agresívnych psov. Množia sa
p r í p a d y o hr o z o v a n i a i
napadnutia občanov. Drzosť
psov je už taká, že zaútočia i
n a s ku p i nu d v o ch ľ ud í,
rodičov s kočíkom a pod.
Majitelia sa vyhovárajú na
to, že sa im pes utrhol. Podľa
zákona má byť pes v kovovej
v o l i er e a n i e n a re ť a z i .
V ý h o v o r k a n e o bs t o j í .
Neobstojí ani voľné, nočné
p ú š ť a n i e p s o v . C e l á
zodpovednosť i následky sú
na majiteľoch psov.

A k mát e o nie kom d obrú
mienku, povedzte mu to. Zdá
s a v ám t o j e d n o du c h é ?
Mýli te sa . Ve ľmi ča sto si
takéto myšlienky nechávame
pre seba. Nezabúdajme, že
pochvala dokáže zázraky a
hovoria to aj odborníci na
m e d z i ľ u d s k é v z ť a h y.
P ochvala neub l ižuj e , a le
zbližuje.

A k o s m e s a d o z v e d e l i ,
skupina zrelých i starších
žien v obci robí každý deň
z d r a vo t n é p r e c há d z k y.
N e z á l e ž í na t o m a k é j e
počasie. Bez prechádzky ani
d eň. Po prechádzka ch sa
lepšie c ítia, sú odolnejšie
voči chorobám a v konečnom
dôsledku aj zdravšie.

Z á u j em c o vi a o k lu b ov ú
činnosť ZO JDS v Rakovnici

p r e d a j n e , č i v y u ž í v a n í
s l u ž i e b. P r e dá v a j úc i j e
po v i n ný j u s p r í s t u p n i ť
(označ iť č i ta teľne aj p re
slabo vidiacich). Ak sa tak
nestáva, tak tu nastupuje SOI
( S l o v e n s k á o b c h o d n á
inšpekcia). Spotrebiteľ musí
p o z n a ť c e n u k a ž d é h o
v ý r o b ku , a b y s a m o h o l
slobodne rozhodnúť.

Vmnohých domácnostiach v
Rakov ni c i ľud ia pest uj ú
Aloe. Pýtali ste sa nás, aký
m á p r a k t i c k ý v ý z na m .
Rastlina, podľa odborníkov,
predstavuje domácu lekáreň.
O b s a h u j e m n o ž s t v o
vi t a mí nov, mi nerá lnyc h
l á t o k , e n z ý m o v a
aminokyselín. Aloe pomáha
pri rozličných zdravotných
ťažkostiach. Tekutina z listov
hojí malé ranky, popáleniny,
uštipnutia hmyzom. (Pozor
šupka listov dráždi). Často sa
Aloe používa pri zažívacích
p r o b l é m o c h , ž l č o vý c h
kameň oc h, mig ré ne atď .
Pestuje sa jednoducho. Stačí
o d r e z o k a m á t e n o v ú
rastlinu.

Koncom januára (28. 01.
2008) na OcÚ v Rakovnici
sa uskutočni lo s tre tnutie
s t a r o s to v o b c í , k t o r é s a
pod i eľ aj ú na spo lo čnom
vodovode. Za obec Brzotín
Gašpár Pavol , za K ružnú
Fabián Ondrej, za Rudnú
K e r e k e š J ú l i u s , z a
Rožňavské Bystré Babič Ján
a za Rakovnicu Ing. Lorko
O n d r e j . P r í t o m n í s a
oboznámil i s o súča sným
stavom i ďalším postupom.
Skonštatoval i, že potreba
p i t n e j v o d y j e v y s o k o
ak t uá l nym p rob lé mom a
potrebou. Projekt na miestne
r o z v o dy v o do v o d u m á
(okrem Brzotína) Rakovnica,
ale treba ho zaktualizovať.
Projekty do ostatných obcí
by mali byť spracované do
troch rokov.

Zázračná Aloe

Rokovanie starostov

na: ,
.

K M R ( K l u b m l a dý c h v
Ra kovnic i ) a Sp eleok lub
Minotaurus zrea lizovali v
priestoroch KMR prehliadku
fotografi í s jaskyniarskou
tématikou pod názvom „V
p o d z e m í S l o v e n s k é h o
k r a s u “ . V ý s t a v a s a
uskutočnila dňa 25. 01. 2008
v popoludňajších hodinách.
Hosťom KMR bol RN Dr.
Jaroslav Stankovič, ktorý k
premietaným fotografiám
mal aj príslušný komentár.

Chcete vedieť čokoľvek o
Európskej únii? Teraz môžete

bezplatne volať na telefón
0800 103 104. Tu dostanete
fundovanú odpoveď. Môžete
s i k l i k n ú ť a j n a

. Na
uvedených kon taktoch sa
mô ž e te i n f o rm ov ať a j o
zavedení európskej meny na
Slovensku.

Aj naši občania sú zvedaví,
k e d y b u d e m e m a ť
e u r o k a l k u l a č k y v
domácnost iach . Ako sme
zi s t i l i , m a l i b y s me i c h
obdrať už v lete.

C e n a j e j e d n o u z o
zák ladných orientácií pre
zá k a z n í k a pr i n á vš t e v e

Prehliadka fotografií

Euro info

Eurokalkulačky

Cena výrobku

www.dobranovina .sk
www.prezident.sk

www.euroinfo.gov.sk

UDALOSTI, NÁPADY, INFORMÁCIE, MYŠLIENKY, POSTREHY

Pohľad na sympatickú uličku v obci Foto: Dr. Sabo
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Vy bra l a s om s i Ho t e l ov ú
a ka dém i u v P re šov e . Od m al ičk a
vyrastám v prostredí, kde sa veľa varí a
pečie (hlavne dobre). To bol dôvod na
t o , ž e s o m s i z v o l i l a o b l a s ť
gastronómie. Myslím si, že to bolo
veľmi dobré rozhodnutie, lebo ma to
baví a to je dôležité.

Na škole, ktorú navštevujem,
s a dá vy brať z množ stva k rúžkov.
Vy b ra l a s om s i v i a c e ré z n i c h .
N a všte vu j em krúžo k nem e ckéh o
jazyka, studenej kuchyne, ale najviac
ma „chytilo za srdce“ somelierstvo.
Úlohou someliera je správne určiť víno
k jed lu a samozrejm e ho a j poda ť
hosťom. Somelier sa musí okrem vína
vyznať aj v oblastiach ako sú cigary,
káva ale aj alkoholické a nealkoholické
nápoje.

Za t ia ľ s om s a z ap o j i l a d o
dvoch súťaží. Prvá súťaž bola GRAND
P RIX R ADOŠ INSKÝ KL EVNE R
2 00 7. B o l a t o sú ťa ž j uni o r s kýc h
someliérov. Druhýkrát som bola v
Námestove na medzinárodnej súťaži

V i e r k a D o b o š o v á s a
občanom obce predstavila minulého
r oku n a Dňo ch ob ce . Obč ano v
zaujala svoj im pro fes io ná lnym
vystúpením. Prezentovala stolovanie i
somelierstvo. Aby sme vám ju bližšie
p r e ds t a v i l i RON j e j p o l o ž i l i
nasledovné otázky:
Vieme, že si študentkou. Akú školu si
si vybrala a prečo?

Okrem riadnej výuky si sa zamerala
aj na záujmové krúžky. Ktoré si si
vybrala ?

V rámci somelierstva si sa zapájala
aj do súťaží ?

GASTROCOOP SLOVAKIA 2007.

N a p r v e j s ú ť a ž i s o m s a
ne umies t ni la na žiadnom m ies te ,
pre tože postupovali len prvý štyria.
Keďže to bola p re mňa prvá súťaž,
ma la som z nej s t r ach , a le bo la to
skúsenosť a zároveň výzva pokračovať
ďalej. Táto súťaž pozostávala z testu,
senzoriky, chute a vône a z podávania
bi e le ho v ína. N a druhej súť až i, v
Námestove, som získala zlatú medailu,
k t o r á b o l a p r e m ň a p r í j e m n ým
pre kvape n ím a poteš e ní m. Súťaž
pozostávala z degustácie bie leho a
červeného vína, podávania šumivého
vína a ťahania vína z keveru.

Č akajú ma ďalšie súťaže a
„k o p ec “ p r ác e . A k c h c em n i e čo
dosiahnuť, mus ím na to vynaložiť
patričné úsilie a výsledok sa dostaví.
So m e l i e r s t vo j e s m e r , k t o r ý j e
nevyčerpateľný a stále ponúka nové a
nové poznatky, výzvy, možnosti. To sa
mi páči, lebo rada poznávam nové veci
a obohacujem sa novými vedomosťami.

Po skončení stredoškolského
štúdiu určite chcem pokračovať ďalej
vo v z de l á v an í . P ev n e ve r í m , ž e
vlastným pričinením sa budem stále
zdokonaľovať, získavať nové poznatky,
skúsenosti a mať radosť z úspechov,
kto ré dos iahnem. Dúfam, že sa mi
podarí dosiahnuť ciele, ktoré som si

Ako si sa v súťažiach umiestnila?

Čo ťa okrem štúdia ešte čaká?

Čo mieniš robiť po skončení štúdia?

s t a n o v i l a . N i e s o m e š t e p e v n e
rozhodnutá, čo to presne bude. Určité
predstavy mám. Uvedomujem si potrebu
dobrej všeobecnej i odbornej jazykovej
prípravy. Dôležitá je aj prax vo veľkých
hoteloch doma i v zahraničí. Plánov mám
veľa a pred sebou ešte dva roky interného
štúdia. Dovtedy moje predstavy budú
ucelenejšie.

Za rozhovor ďakujú RON

NÁŠ ROZHOVOR

Štúdium ponúka možnosti rozvoja odbornosti
Získala zlatú medailu

Vierka Dobošová

Pri správne prestretom stole

Prezentácia činnosti someliera Foto na str.:Dr. Sabo
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Získal prostriedky

Zadali projekt

Nové rozdelenie

Zrealizovaný internet

Obecný úrad v Rakovnici
podal žiadosť na Úrad práce,
sociálnych vecí a rodiny v
R o ž ň a v e n a f i n a n č n é
prostriedky na zamestnanie
znevýhodneného uchádzača
o zamestnanie na dobu dvoch
r o k o v. Ú r ad p r á ce O c Ú
v y h ov e l a ob e c zí s k a l a
možnosť zamestnať jedného
občana.

OcÚ na základe uznesenia
O Z v R a k o v n i c i z a d a l
s p ra co va n ie p ro j ek t u na
r e k o n š t r u kc i u bu d o v y
bývalej materskej školy. Z
budovy bude Komunitné,
s o c i ál n e a in fo r ma č né
c e n t r u m . O b e c n a
realizáciu zámeru počíta s
f i n a nč n o u p o m oc o u z
p rostriedkov Európskej
únie.

Nové rozdelenie miestností
na OcÚ prinesie prospech
o b č a n o m o b c e . V
kontaktnej miestnosti č. 1
o b č a n i a s a s t r e t n ú s
pracovníčkou Katarínou
N o c i a r o v o u . V j e j
pracovnej náplni sú všetky
evidencie vedené obcou,
registratúru úradu, správa
o b e c n e j p o k l a d n i c e ,
hotovostný styk (prijmy od
obyvateľov, dane, poplatky i
ďalšie finančné operácie). V
m i e s t n o s t i č . 2 úr a d u j e
Danka Gonosová, ktorá má
n a s t a r o s t i k o m p l e t n é
účtovníc tvo obce, sp rávu
miestnych daní, štat istiku
obce, prenesené kompetencie
a ostatné úlohy súvisiace s
č i n n os ť o u O c Ú a o b c e .
M i e s t n o s ť č . 3 s l ú ž i
starostovi obce (v bývalej
zasadačke) . Miestnosť sa
b u d e v y u ž í v a ť a j n a
rokovania .

Nové internetové pripojenie
sa v obci stalo aktuá lnym

dňom 13. 02. 2008. Internet
pos l úži po t rebám obce a
občanov. Prvá prípojka je
namontovaná na OcÚ. Ďalšie
p r í po jky sa rea l i zuj ú n a
základe podpísaných zmlúv s
dodávateľom. Realizátorom
pripojenia je firma DUMO
s. r. o. .

Začia tok februára 2008 sa
v y z n a č o v a l o ž i v e n í m
kliešťov. Aby sme sa vyhli
nebezpečenstvu nakazenia je
potrebné, po príchode z lesa,
sa dôkladne prezrieť a zbaviť
sa prípadných parazitov.

Spoluvlastníctvo pozemkov
v o b c i j e a ž p r í l i š
roztrieštené. Zistili sme, že
na pozemku o rozlohe 0,5 ha
je až 143 spoluvlastníkov.

Vysporiadať taký pozemok?
To dá zabrať!

O b r a d n á m i e s t n os ť n a
ob e c no m ú rade z me n i l a
svoju tvár. Bude viacej slúžiť
na všeobecné viacúčelové
v y u ž i t i e . P o s l ú ž i a k o
konf ere nč n á m i e stnosť ,
o b r a d n á m i e s t n o s ť ,
z a s a da č k a a p o d o b n e .
Miestnosť je možné prenajať
na rôzne príležitosti.

KMR už tradične realizuje
pri pr ílež i to st i Valent ína
disko téku. Tohto roku sa
Va l e n t í n s k a d i s ko t é k a

Kliešte

Roztrieštené

Viacúčelové využitie

Diskotéka

uskutočnila 15. 02. 2008 v
priestoroch KMR (Klubu
mladých Rakovnica).

Aj naši občania pozorovali
dňa 21. 02. 2008 o 04.00 hod
r á n o ú ž a s n é p r í r o d n é
divadlo- zatmenie mesiaca.
Ďalšie podobné zatmenie
mes iaca bude až o 3 roky
(2011).

Menovky

Serióznosť

Má históriu

M e n o v k y v r ô z n y c h
profesiách (naj mä služby
o b č a n o m ) s ú p o m a l y
samozrejmosťou. Či sú to
p o l i ca j t i , zd r a v o t n í c i ,
predavači, sprievodcovia a
ď a l š i e p r o f e s i e . J e t o
všeobecne prospešné, lebo
te n kto s lužbu po tr eb uje
alebo ju využíva vie s kým
komunikuje.

Denne v našich obchodoch
nakupujeme. Občas sa stáva,
ž e v n á h l i v o s t i t o v a r
zaplatíme a zabudneme si ho
v obchode. Občania sa stretli
s o s e r i ó z n o s ť o u
obchodníkov, keď aj po čase

im pripomenuli, že si zabudli
tovar zobrať so sebou domov
a dali im ho.

Matica Slovenská MS bola v
obci Rakovnica založená 9.
marca 1948. Jej činnosť bola
pestrá a zaujímavá. Po určitej
odmlke bola činnosť MS
znovu obnovená 23. marca

Zatmenie

pokračovanie zo str. 2

1998.

V obci Rakovnica temer
každým rokom pribúdajú
nové pr ie zv iská . Na ša
spolupracovníčka napočítala
90novýchpriezvisk.

Ak chcete zistiť svojich
predko v na rodený ch v
Rakovnici je treba vedieť, že
obec Rakovnica patrila pod
matriku v Štítniku. Prvým
krokom je návšteva obecného
úradu v Štítniku, kde vám
podajú informácie, alebo vás
usmernia ako postupovať
ďalej.

Ako nás informovali v lete
minulého roku boli na
návšteve v obci ľudia z
Ameriky. Podľa toho, čo sme

sa dozvedeli bola to rodina
Benkovcov za Chrásko.
Pravdepodobne vnuk, ktorý
prišiel hľadať hrob starého
otca. Na pamiatku si do
Ameriky zobrali prsť zeme
z rodnej obce svojich
predkov.

V rá mc i MO M S j e
vypracovaný projekt k 180.
výročiu narodenia P. E.
Dobšinského s názvom
„Povedzte svojim deťom“.
Cieľom projektu je podpora
pozitívnych vplyvov na
rozvoj osobnosti dieťaťa. V
p r o j e k t e s a v y už í v a
ostrovtip P. E. Dobšinského
v pohľade na medziľudské

vz ť a h y. M o de l o v an í m
mravných hodnôt, humorom
a s p e vo m s a v y t vá r a
atmosféra citového zážitku,
čo je najúčinnejšia metóda
d os i a h nu t i a z m e ny k
l ep š i e m u , k s o c i á l n e
prijateľnejšiemu správaniu.
Autorkou projektu je Mgr. M.
Sabová. Adresátom projektu
sú deti svojich rodičov a
každý, kto je rodičom i
d i e ť a ť om . R e a l i zá c i a
projektu je viazaná na
súčinnosť spoločenských
organ i zác i í , sta ro stu a
obyvateľov obceRakovnica.

Pestrosťpriezvisk

Pátrate vminulosti

Odniesli si prsť zeme

Projekt

UDALOSTI, NÁPADY, INFORMÁCIE, MYŠLIENKY, POSTREHY

Zaujímavý dom v časti "Hostinec" Foto: Dr. Sabo
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Mobilný včelín

Z HISTÓRIE REMESIEL

Prví kováči boli cigáni žijúci v
obci. Známym kováčom bol Krištof
Jozef, ktorý žil v tzv. cigánskej dolinke.

Kováčske remeslo patrí skôr
do minulosti ako súčasnosti. Dnes sa
v y k o n á v a o k r a j o v o a l e b o v
umeleckej tvorbe. Rozkvet kováčstva
bol začiatkom minulého storočia. V
obci Rakovnica pôsobili kováči dosť
d l h ú d o b u . R o z h o v o r m i s
pamätníkmi tejto doby sa pokúsime
urobiť prierez vývoja kováčstva.

Svoju vyhňu mal pri studničke a
sk ô r p r i p o m í n a l a n a p o l y
zemlianku a domček. Dnes to
miesto nájdeme poniže domu
Grígerovcov. Prameň ešte stále
existuje pri ceste, ktorá ide do
„Dolinky“.

Z ákladnou výbavou
bola veľká kováčska nákova,
kováčske kliešte, rôzne kladivá,
se ká č e a ďa l ši e dopl nkové
náradie. Nevyhnutnou súčasťou
bo lo ohnisko na nahrievanie
že leza . V ohnisku sa kúr i lo
dreveným uhlím. Uhlie si kováč
sá m pr ip ra vov a l v mi l ie r i .
Základom uhlia mu boli liesky.

J e h o n a j b l i ž š í m
spolupracovníkom bola jeho
ma nže lka Šára . Tá mu bo la
dobrou pomocníčkou. Neskôr sa
remeslu zaúčali ich potomkovia.
Známy bol Rudo Krištof, ktorý
sa dobre vyznal v remesle.

E š t e d o s ť ľ u d í s i
p a mät á na
z n á m u
"šmitnu".
T á s a
nachádzala
v dedine tam, kde
dnes stojí dom č.
29. Šmitnu vlastnil
a kováčske remeslo
t u v y k o n á v a l i
bratia Fábianovci
(Mičkovci) . Ak si
p o z r i e t e n á z vy
dvorov, tak ľahko
zistíte, že i dnes sa
o b y v a t e ľ o m
spomínaného domu
hovorí „u Šmitny“.

Kováč Kožár
J á n m a l d o m a
dielňu v miestach,
k d e d n e s s t o j í
o b e c n ý k l u b .
Ďalš ími kováčmi
boli Žúdel Ondrej
„ n a h r o b o c h “ ,
ktorý sa vyučil za
kováča, ale odišiel
do Kanady. Genči
O nd r e j a K o ž ár
Z o l t á n s a

kováčstvu vyučili v Rožňave a svoje
r e mes l o v ykonáva l i na ban i . Dne s
kováčstvom, podľa potreby, sa zaoberá
Ladislav Miškovič i keď bol vyučený ako
chovateľ.

Starí kováči boli veľmi potrební
pre celú dedinu, ale najmä pre gazdov.
Vyrábali hóky, podkovy (volom, koňom),
hrubé reťaze , tzv. c igánske kl ince ,
podkovky na baganče, čakany, ostrili
náradie, robili poľnohospodárske brány,
pätice a všetko čo gazdovia a občania zo
železa potrebovali.

Novší (mladší) kováči pôsobili
na bani ako banskí kováči. Robili všetko,
čo bolo na bani potrebné. Ostrili čakany,
vrtáky, opravovali nakladače, grániky,
montovali rúry, odstraňovali poruchy v
bani a všetko čo súviselo so železom.

Kováčske remeslo je na ústupe,
ale zručnosť a šikovnosť našich ľudí mu
n e d á v o b c i z a h y n ú ť . Ve ď i d n e s
potrebujeme mať dobré sekery, hóky,
ostré čakany i iné náradie, ktoré okolo
domácnosti, domov, záhrad potrebujeme.

Text a foto: Dr. Sabo

Základ kováčstva - oheň, železo, nákova
Kováčske remeslo nevyhynie

Stará dobrá kovadlina

Takto sa kuje sekera

Ladislav Miškovič pri modernejšej kováčskej vyhni
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„Som senior a život vo mne kolotá.
Viem, čo som prežil a čo ma ešte čaká.
Nechcem postávať ako kôl do plota,
ešte stále ma naplno žiť láka.“

Správu o činnosti predniesol
p r e dse d a Z O J DS M g r. L a d is l a v
F a bi án . Prí to m ných oboz ná mil s
aktivitami počas upl ynulého roka .
Akcie, ktoré boli organizované boli
zaujímavé a k plnej spokojnosti členov.
Mnohé z akcií sa stávajú tradíciami.
Členovia sa na nich dopredu tešia, lebo
v ý bo r v ž dy p r i c h á d za s n ov ý m
zaujímavým obsahom ako napr.: pri
p o se d e n í v H ä nc l o v ej d o l in k e .
Predseda vyzdvihol spoluprácu s OcÚ,
kultúrnou komisiou, zosúladenie s
ostatnými organizáciami, akciami.

Slovami bá sne J . Varca ,
ktorú celú predniesla M. Koltášová,
bola slávnostne otvorená výročná
členská schôdza ZO JDS v Rakovnici
dňa 06. 03. 2008 v Obecnom klube.
Hosťami rokovania boli p. Králová a
p. Szabadoš z Okresnej organizácie
JDS v Rožňave. Schôdzu viedla Z.
Blahútová, členka výboru.

Kriticky sa vyjadril
k u k l u b o v e j
činnos ti . Mrze lo
h o , ž e a k c i e s a
p r i p r a vu j ú , a l e
„ ú č a s ť č l e n o v
n e b o l a v ž d y
a d e k v á t n a k
v y n a l o ž e n é m u
ús i l i u .“ Vy z v a l
všetkých členov k
väčšej äčasti, lebo
„ t o r o b í m e p r e
seba“.

Následne
predseda predložil
Plán činnosti ZO
JDS v Rakovnic i
na rok 2008. V pláne sa nachádzajú
také akcie, ako účasť dôchodcov na
vý s t u pe n a Pl e š i v ec k ú pl a n i n u,
spoluúčasť na MDD, organizovanie
zá j a z du n a t er m á l ne k ú pa l i s k o,
posedenie pri studničke v Hänclovej
doline, podiel na Mesiaci úcty k starším
a ďalšie.

Z O J DS s i vz a l o za s v o je
ob n o v iť a r oz š í r i ť p r i e s to r y p r i
studničke v Hänclovej doline. Plánuje
sa postavenie ďalšieho príst rešku.
Doterajší už nestačí, lebo záujemcov o
akcie je stále viacej.

V diskusii p. Mgr. M. Sabová
pripomenula 180 výročie Dobšinského.
Pr i tej to prí lež i tos ti oboznámila s
akciami MO MS, Veršinku a pozvala
všetkých členov jednoty na plánované

podujatia. Pán O. Bradáč sa vyjadril ku
klubovej činnosti. Predložil konkrétne
r e á l ne n á v r hy na i c h za u j í ma vú a
príťažlivú činnnosť. Hostka p. Králová
vyzdvihla aktiviu a činorodosť ZO JDS v
Rakovn ic i. Členom požela la pevné
zdravie a dobrú náladu. Jej vystúpenie
podporil aj hosť p. Szabadoš. V ďalšom
sa č le nov ia k r i t icky v yj ad roval i k
v a l o r i z á c i i d ô c h o d k ov, k t o r á j e
nedostatočná. V. Koltáš žiadal, aby aj
dôchodcovia dostali 13. a 14. dôchodok
tak ako to je uskutočňované v štátnej
správe.

Členská schôdza splnila cieľ a
motivovala členov k väčším účastiam na
akciách, ktoré si robia pre seba, svoju
realizáciu, radosť i potešenie.

- sa -

ZO ŽIVOTASPOLOČENSKÝCH ORGANIZÁCIÍ

Tradície ZO JDS v obci sa rozvíjajú
Motivácia k väčším účastiam na akciách

Predseda ZO JDS pri prejave Pohľad na časť členov ZO JDS

Z. Blahútová s hosťami Foto na str.: Dr. Sabo

M. Koltášová pri prednese básne



RAKOVNICKÉ OBECNÉ NOVINY č. 3/2008 7

ZO ZASADNUTIAOBECNÉHO ZASTUPITEĽSTVA

UZNESENIE
zo 8. zasadnutia obecného zastupiteľstva, ktoré sa konalo dňa 31.03.2008

1/8/2008 berie na vedomie

2/8/2008 schvaľuje

3/8/2008 berie na vedomie: ž

4/8/2008 schvaľuje:

5/8/2008 schvaľuje:

6/8/2008 schvaľuje:

7/8/2008 schvaľuje:

8/8/2008 schvaľuje: Z

9/8/2008 schvaľuje:

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici overovateľov zápisnice:
Eriku Genčiovú a Želmíru Németovú.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici : program rokovania OZ doplnený o bod
11a- Finančný príspevok pri životných jubileách nad 80 rokov pri okrúhlych výročiach a
Vianočné príspevky pre dôchodcov nad 80 rokov a pri narodení dieťaťa.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici Správu o činnosti iadosť o poskytnutie
finančného príspevku a rozpočet TJ Baník Rakovnica na rok 2008.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici Odmeny poslancov OZ vo výške 400,- Sk
za jedno zasadnutie.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici Odmenu vo výške 30% z ročného platu pre
hlavnú kontrolórku obce.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici Odmenu starostovi obce za posledný štvrtý
kvartál roku 2007 vo výške 10% a taktiež za prvý kvartál roku 2008 vo výške 10%
štvrťročného platu.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici odkúpenie pozemku parc. č. 641, 642, 643,
ktorý sa nachádza v susedstve obecného úradu v celkovej výmere 356 m za cenu 35 600,- Sk.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici adanie na vypracovanie ÚPD Obce Rakovnica,
Rožňavské Bystré a Rudná.
Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici Finančný príspevok pri okrúhlych
životných jubileách 80, 85, 90 rokov a najstaršiemu občanovi obce vo výške 200,- Sk,
Vianočné príspevky pre dôchodcov nad 80 rokov vo výške 200,- Sk a príspevok pri narodení
dieťaťa vo výške 1 000,- Sk, ktorého aspoň jeden z rodičov má trvalý pobyt v obci
Rakovnica.

V Rakovnici 31.03.2008 Ing. Ondrej Lorko
starosta obce

2

Pre každého je jeho matka
najlepšia na svete. Slovami sa nedá
vyjadriť vďaka za jej lásku a nehu,
prívetivosť, ochotu, úsmevy, smiech,
rady, trpezlivosť, výchovu, za všetko,
vďaka čomu sme jedinečnou
osobnosťou na tomtosvete.

Každý z nás svojej mamičke
celkom iste osobne prinesie kytičku
kvetov ako symbol vďaky. Deň matiek
nie je iba novodobým sviatkom. Vznikol
veľmidávno, už 250 rokov pred Kristom.
Ľudia ho uctievali v antickom Grécku.
Každý rok tri dni uctievali matky
všetkých bohov. Úcta k matkám mala
svoje miesto aj vAnglicku. Deň matiek si
pripomínajú viac ako 1600 rokov. Bol to
sviatok na počesť Matky Cirkvi
Bohorodičky Panny Márie. Za národný
Deň matiek začala kampaň v Spojených

štátoch amerických začiatkom 20.
storočia. Od roku 1911 ho oslavovali v
každom štáte USA. Tento sviatok sa
dostal do Európy od roku
1923. Na Slovensku sa slávi
vždy druhú májovú nedeľu.
Symbolom Dňa matiek sú
biele klinčeky. Predstavujú
č i s t o t u , ľ ú b e z n os ť a
prijímanie materinskej lásky
ako daru. Nezabudnite potešiť
svoju matku v Deň matiek
aspoň jedným kvietkom ,
milým a nežným slovom.
Úprimne sa jej vyznajte aj
takýmito slovami:

Mami, za všetky tie
roky, ktoré si sami venovala,
Ti patrí veľké Ďakujem.
Dúfam, že budem mať

11. máj pocta všetkým mamám
Pre každého je matka najlepšia na svete ZZ

dostatok príležitostí vo svojom živote Ti
dokázať, že čas a sily, ktoré si do mňa
vložila, nebolimárne. - sadr-
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M i e s t n y o d b o r M a t i c e
S loven skej v Rakovn ic i p r iprav i l
klubové stretnutie pod názvom P. E.
Dobšinský náš rozprávkar. Hosťom
stretnutia bola Ing. Zlatica Halková
pracovníčka MS v Rožňave. Čestným
hosťom bola Mária Hlaváčová a prof.
Ján Fabián. Na akcii sa zúčastnili aj
poslankyne OZ Mgr. M. Gadušová a Ž.
N émeth ová. S účasť ou klu bového

P r v o u a k c i o u v o b c i k
v ýroči u P. E . Dobš inského bo lo
s obotň aj š ie p opoludnie v nove j
zasadačke OcÚ (bývalej obradnej
miestnosti) dňa 1. 3. 2008. Stretnutie
sa nieslo v znamení spomienky na
oslávenca, ktorý je čestným občanom
obce Rakovn i ca . V roku 2008 s i
občania pripomínajú 180. výročie od
jeho narodenia.

s t r e t nu t i a b o l a vý s t a vk a k n í h
Dobšinského rozprávok, rozprávok
nahraných na CD, fotografií dobových
krojov v čase pôsobenia Dobšinského v
obci.

Na úvod stretnutia sa prítomní
zoznámili zo stručným životom P. E.
Dobšinského, jeho pôsobením v obci.
Pr eč í tal i s i ni e k t oré m yšl i e nky z
rozprávok. Zoznámili sa s odkazmi

estetický rukopis i dobové myšlienky,
fakty, udalos ti , k toré sa v tom čase
odohrávali.

Svo j e poz nat ky i pos t o j e k
Dobš i n ské mu vy jad r il i p r í tom ní v
jednotlivých vystúpeniach. Prof. Ján
Fabián sprítomnil činnosť Dobšinského v
R a k o v n i c i . P r i p o m e n u l j e h o
medzinárodný význam. Jeho knihy
preložili do 40. jazykov (i do čínštiny).
R . Hud e co vá p re z e n to va l a v o bc i
najstaršiu knihu rozprávok Dobšinského
z roku 1922. M. Hlaváčová oživi la
prítomným dobové oble čenie v čase
pôsobenia Dobšinského. Ženy nosili dlhé
tmavšie sukne, blúzku do drieku, ktoré
boli v drieku rozšírené a to sa volalo
v i z i t ka , go l i e r bo l d lhý a pod n ím
vytvarovaný na srdiečko, neskôr bola
blúza šitá na bintlu. Muži nosili šaty z
tmavej látky. Nohavice boli v tvare priče
a k n ím čierne vysoké č ižmy, kabát
(kepeň) čierny.

Príjemným osviežením nebola
len káva, čaj, minerálka a pečivo ale aj
vybrané staré ľudové piesne sprevádzané
Mgr. M. Gadušovou na klavíri, ktoré si s
pôžitkom všetci zaspievali.

V závere hosť stretnutia Ing.
Zlatica Halková sa
p o c h v á l n e
v y j a d r i l a o
k l u b o v o m
s t r e t n u t í ,
Miestneho odboru
Matice Slovenskej.
O b o z n á m i l a
p r í t o m n ý c h s
akciami k výročiu
D o b š i n s k é h o v
R o ž ň a v e a
Slavošovciach.

Predsední
- č ka M i e s t n e ho
o d b o r u M a t i c e

S l ov e nske j (M O M S) v R a ko vn i c i
K a t a r í n a N o c i a r o v á p o ď a ko v a l a
prítomným za aktívnu účasť a zároveň
všetkých pozvala aj na ďalšie akcie.

V priebehu roka 2008 sa plánuje
návšteva pamätnej izby Dobšinského v
Slavošovciach, ďalšie klubové stretnutia,
pobožnosť v kostole ECAV, osadenie
pamätnej tabule P. E. Dobšinskému a
celovečerné hudobnoslovné predstavenie
spojené s dramatizáciou rozprávok.

- ao -

PRIPOMÍNAME SI ANEZABÚDAME

Nezabúdame na Pavla Emanuela Dobšinského
Klubové stretnutie Miestneho odboru Matice Slovenskej

rozprá vok na
f o r m o v a n i e
ž i v o t n ý c h
p o s t o j o v .
D ozve del i sa
niektoré detaily
z k r o n i k y ,
k torú osobne
p í s a l
D o b š i n s k ý .
O b d i v o v a l i
j e h o p e k ný ,

Radosť i smiech patrili k stretnutiu

Družná, zaujímavá debata

Prezeranie Dobšinského kníh Foto na str.: Dr. Sabo
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Jubilantom srdečne blahoželáme

∗

∗

∗

Z domáceho slovníka
Rakovnické nárečie

Zbiera: M. Hlaváčová

Dážď na prvého mája úrodný
rok.
SvätýFloriánúrodu nám chráň.
Dážď na Pankráca osožný je
poliam, ale škodný viniciam.
Pred Servácom niet leta, po
Serváci niet mrazu.
Na ľadových svätých mráz
všetky kvetyspáli.
SvätáŽofia víno vypíja.
Gertrúda je už záhradníčkou.
Keď sa na Želmíru včely začnú
rojiť, dobrá ovca sa už môže
dojiť.
Dokiaľ Urban z pece nezlezie,
nebude teplo.

Na svätého Norberta už ide
zimado čerta.
Medardova kvapka štyridsať
dní kvapká.
Na svätého Víta celúnoc svitá.
Ladislav huby sial.
Keď na Petra Pavla slnko svieti,
má byť pekná žatva.

SvätýProkopkoreňpodkop.

1.mája

4.mája
12.mája

13.mája

14.mája

15.mája
19.mája
23.mája

25.mája

6. júna

9. júna

1 5.júna
27.júna
29.júna

4. júla

Na Cyrila a Metoda mnohý
hospodár sa smeje.
Svätá Margita volá žencov do
žita.
Na svätého Eliáša je dopoludnia
leto, popoludní jeseň.
Magdaléna rada plače.
O svätom Jakube daj už pokoj
hube.
SvätáAnna, chladno zrána.

Keď sa potí Dominik,
Marekbude vkožuchu.

Vietor, ktorý sa strhne n a
Oskára, potrváštyri dni.

Ak na Vavrinca prší, bude
mnohomyší.

Na Nanebovzatie Panny
Márie prvé oriešky.

Ľan siaty na Helenu máva
dlhé vlasy.

Na Bartolomeja každá
plánka zrelá.

Ako je teplo na Augustína,
taká chladná bude Katarína.

5. júla

13. júla

20. júla

22. júla
25. júla

26. júla

4.augusta

8. augusta

10.augusta

15.augusta

18.augusta

24.augusta

28.augusta

29.augusta Na svätého Jana
vlaštovky už od nás letí.

PRANOSTIKY, SPOLOČENSKÁ KRONIKA, Z RAKOVNICKÉHO NÁREČIA

Pozostalým vyjadrujeme úprimnú sústrasť.

Pranostiky na mesiace máj - august

Oslava životných jubileí

Rozlúčili sme sa.
Navždy nás opustil občan:

94 rokov

Popálená

85 rokov

60 rokov
Ing. Lešták

Helena 12. 05. 1914

Mária 06. 05. 1923

Ondrej 05. 05. 1948

Lörincová

Gonos Ján 17. 04. 2008

Palec
Hrudy
Šerpenka
Šprajc
Kapce
Ródle
Stros
Vaserváha
Zenkel
Šurc
Tanisterka

Šimito
Hadzuga

Patika
Baracky
Kelo sa
našpocem
Kto to kedy
chiroval
Vigan

Vizitka
Bintla

Priče

Drukoloje

Cimerman
Sekurant
Brandzol

Zaveršok

Strovna lada

Pajd
Spustila sä

- prst
- prsia
- rajnička
- podpera
- botoše
- krňačky (sane)
- skalný útvar
- vodováha
- olovnica
- zástera
- taška na náradie,

na oberanie jabĺk
- hladidlo
- v predu spodná

časť krku
- drevená tyčka
- marhule
- koľko sa

napotkýňam
- kto to kedy

slýchal (počul)
- dlhé ženské šaty,

ktoré sa začali
nosiť po krojoch

- ženská blúzka
- pásik na blúzkach

s dierkami,
gombíkmi alebo
patentami

- mužské tvarované
nohavice (podobné
jazdeckým)

- tlačiarenské vzory
na vyšívanie
vreckoviek, záster

- tesár
- poisťovník
- materiál pri

oprave obuvi
- plátka kožená na

boku čižmy
- lavica na čo sa v

kuchyni sadlo (ale
mala úložnú
plochu na uloženie
potravín)

- povala
- znemravnila sa
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POLÍCIA INFORMUJE, RADÍ

Okresné riaditeľstvo PZ v
Rožňave oznamuje občanom, že od
15. januára 2008 je účinný Zákon
647/2007 Z. z. z 5 decembra 2007 o
cestovných dokladoch.

Podľa tohto zákona Cestovný
doklad je verejná listina, ktorou občan
preukazuje svoju totožnosť, štátne
občianstvo a ďalšie skutočnosti v ňom
uvedené. Cestovný doklad je majetkom
Slovenskej republiky. Cestovný doklad
je neplatný, ak okrem iného uplynula
doba jeho platnosti.

Občan , ktor ý je drž i teľo m
c e s t ov né h o d o k l ad u , j e p ov i nn ý
o d ovzd a ť be z od kl a dne n e p l at n ý
c estovn ý dok lad orgánu, k torý ho
vydal. V prípade , že s i občan tú to
p o v i n n o s ť n e s p l n í , d o p u s t í s a
p ries tupku, za ktorý mu m ôže byť
uložená bloková pokuta až do výšky
1.000,- Sk.

Po l íc i a odpo rúča v še tký m
občanom, aby si skontrolovali platnosť
cestovného dokladu. V prípade, že
u p l ynu l a dob a j eho p l at n os t i, j e
potrebné cestovný doklad odovzdať
o dde le n i u do k l ado v pr ís l u šnéh o
Okresného riaditeľstva Pol icajného
zboru, ktoré cestovný doklad vydalo.

Dňa 5. 2. 2008 sa na OR PZ v
Rožňave uskutočnil služobný aktív

riadiacich funkcionárov OR PZ, na
ktorom bola vyhodnotená služobná
činnosť policajtov OR PZ Rožňava v
roku 2007. Služobný aktív otvoril a
viedol zástupca riaditeľa a súčasne
r i a d i t e ľ Ú J aK P v R o ž ň a v e p lk .
Vl a s t im i l Dem j a n. S o s pr á vou o
činnosti vystúpil riaditeľ Okresného
riaditeľstva PZ v Rožňave plk. JUDr.
Štefan Maďar. Aktívu sa zúčastnil I.

z á s t up c a ri a d i t eľ a K ra j s k é ho
riaditeľstva PZ a súčasne riaditeľ
ÚJaKP KR P Z v Ko š ic iac h p lk .
JUDr. Rudolf Pilarčík.

V správe o činnosti sa okrem
i n é ho u vá dz a , že r ok 20 0 7 bo l
c h a r a k t e r i s t i c k ý n a j m ä
organizačnými zmenami na základe
ktorých skrátené vyšetrovanie prešlo
z odboru skráteného vyšetrovania
ÚJaKP na jednotlivé odbory OO PZ
odboru poriadkovej polície.

Ú l o h y s t a n o v e n é v
harmonograme plnenia hlavných
úloh OR PZ v Rožňave na rok 2007
boli väčšinou splnené a ich výsledky
je možné hodnotiť kladne.

V územných obvodoch OO PZ
v rámci OR PZ Rožňava bolo v roku
2007 zaznamenaných 1 016 trestných
činov, čo je o 212 prípadov menej

ako v roku 2006. Objasnených bolo 544
tr e s t nýc h č in o v, čo p r e ds t a v uj e
objasnenosť 53,54 %.

N á r a s t
dopravných nehôd za
ro k 2 00 7 b o l 6 5 1 .
Op r o t i r o v na k é m u
obdobiu roka 2006 to
predstavuje nárast o 14
dopravných nehôd. Pri
počte 651 dopravných
nehôd zomrelo do 24
hodín pri dopravných
ne h o d á c h 9 o s ô b ,
ro vnako ako v roku
20 0 6 . P o č e t ť a ž k o
zranených 42 je o 12
vi a c a p o č e t ľ a h ko
zranených 156 je o 6
m e n e j a k o v r o k u
2 0 0 6 . P o č e t
dopravných nehôd so
zranením bolo 127,
me n e j o 12 a p oč e t
zistených alkoholov u
vi nní ka DN bo l 44,
v i a c o 2 . C e l k o v é
hm ot né š k ody bo l i
odhadnuté vo výške 36
2 1 3 0 0 0 , - S k , č o
predstavuje pokles o

567 800,- Sk.
Najväčší podiel na dopravnej

nehodovosti majú vodiči motorových
vozid i e l a t o 77 % . H la vné pr íč i ny
dopravných nehôd ostávajú v podstate
nezmenené , kde najviac dopravných
nehôd bolo v dôsledku neprimeranej
rýchlosti, ďalej nasleduje porušenie
základných povinností, nesprávny spôsob
jazdy, nedanie prednosti a nesprávne
predchádzanie. V porovnaní s rokom
2006 došlo k nárastu u p riestupkov
cyklistov o 36 a u chodcov o 48.

plk. JUDr. Štefan Maďarič

∗ ∗∗

Polícia informuje,
radí

Cyklista so správnou ochranou hlavy

Automobilisti dodržiavajú dopravné značky.
Nájdu sa aj takí, ktorí to nerešpektujú. To nedala neznámemu
vtipkárovi, ktorý asi v návale hnevu k 50-ke dopísal jednotku.
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Stretnutie ot vorila vedúca
Veršinku Mgr. Ľ. Birková. Stručne
zhodnotila činnosť folklórnej skupiny v
roku 2007. DFSk Veršinok realizovala
t radičné akcie ako boli reg ionálne
festivaly, prehliadka DFSk v Rejdovej,
Slavošovciach, Deň baníkov, Mesiac
úcty k starším a ďalšie.

Okrem spom ínaný ch akci í
bola v obci ná všteva Slovákov z o
Srbska a recipročná návšteva členov
Ve r š i n k u v S r b s k u . T u j e t r eb a
zdôrazniť, že Veršinok v Rakovnici

dôstojne reprezentoval obec Rakovnicu
i S l ove nsk o. Č i nno s ť fol k l ó rne j

Slávnostné vyhodnotenie
činnosti Veršinku sa uskutočnilo v
novej zasadačke na OcÚ dňa 14. 03.
2008. Na zasadnutí sa zúčastnila aj
zástupkyňa starostu, predsedníčka
kultúrnej komisie OZ Mgr. Marta
Gadušová.

sk u p i ny m a l i m o žn o s ť v i d i e ť v
Honciach v rámci Mesiaca úcty k
starším, v Štítniku na tradičnom
jarmoku. Nezabudnuteľné bolo
vystúpenie na oslavách Dňa obce v
Rakovnici. Do tohto výpočtu patria
aj akcie na ktorých sa zúčastnil
malý počet vystupujúcich členov
(dvaja , traja).

K p r í t o m n ý m s a
prihovorila aj Mgr. M. Gadušová.
Vo svojom vystúpení vyjadr ila
spokojnosť nad aktivitami Veršinku
a poďakovali všetkým za dôstojnú
prezentác iu folklórnej skupiny.

Úspech aktivít bol preto, lebo
„Členovia sú naplnení láskou k folklóru,
spevu. Sú to ľudia, ktorí to vedia a chcú
to robiť pre svoje uspokojenie a radosť
i ným . Sú v ýb orn ý m ko l e k t ív om .“
Nezabudla pripomenúť, že je to veľký
prínos pre obec a ľudí v nej.“ Vyjadrila
úprimnú vďaku „všetkým obetavým
ľudom, členom Veršinku“. Poďakovanie
patr i lo zvl ášť č lenom, k ron ikárke,
scenáristke i vedúcej.

Súčasťou hodnotenia bola aj
prehliadka kroniky DFSk Veršinok.
Kroniku vedie Margita Leštáková. Pri jej
prehliadke si mnohí zaspomínali na
zážitky z akcií, ktoré spolu absolvovali.

Rok 2007 bol bohatý, úspešný.
Právom je Veršinok oceňovaný. Členovia
usilovnou prácou, odvahou, prezentáciou
šíria dobré meno obce široko ďaleko.

- js -

Z KULTÚRY

Láska k folklóru dominuje, pretrváva
Dôstojná reprezentácia obce Rakovnica

Z vystúpenia Veršinku Foto na str.: Dr. Sabo

Pohľad na účastníkov vyhodnotenia činnosti Veršinku

Prezeranie kroniky Družný rozhovor
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zo dňa 30. 1. 2001
Slavomír Elexa

Ľuboslav Sedlák

Nevyžiadané rukopisy nevraciame a nearchivujeme Články nemusia vyjadrovať stanovisko
redakcie

Všetci svietime, vykurujeme,
s t r a v u j e m e s a a o b l i e k a m e ,
cestujeme, nakupujeme a vytvárame
odpady ... Snáď najväčším umením
dneška je robiť toto všetko bez toho
aby sme ohhrozovali životy a zdravie
ľudí, zvierat a celej planéty Zem.Ak
c h c e m e ž i ť n a o z a j ž i v o t
plnohodnotný musíte sa riadiť podľa
zásad trvalej udržateľnosti z ktorých
niektoré nájdete i v tomto článku. Čo
je však veľmi dôlež ité je „Umenie
n ep od ľa hnú ť“ . N epodľ ahnú ť
nátlaku, ktorý sa na nás hrnie odkiaľ
s i to len človek môže predstaviť.
Nátlaku reklamy a nátlaku peňazí,
ktorý Vás chce presvedčiť, že iba
Vaše pohodlie Vám prinesie šťastie
b l a h o b y t u , k t o r é V á m t a k
v e h em e n t n e v š e t c i s ľ u b u j ú
z akúp en ím i c h zu bne j p a s ty č i
automobilu Vám prinesie ozajstné
hodnotné šťastie? Starobylé príslovie
h o v o r í To č o v s k u t o č n o s t i
p o treb u je š j e - áno - za darmo .
Skúste dnes nezapnúť televízor, ale
premýšľať o tom čo môžete urobiť
práve Vy i Vaši blízky dnes, zajtra,
p ret o aby ste poča s s voj e j pú t e
životom nenarobili viac škody ako
osohu ...
Energia
Najčistejšia, najlacnejšia a najlepšia
energia je energia, ktorú nie je potrebné
vyrobiť , ušetrená energia. Najviac
energie v domácnosti sa spotrebuje na
vykurovanie. Dodržiavajte preto nielen
s t a r ým i r od i č m i , a l e i l e k á rm i
doporučené teploty v izbách (obývacia
izba 20 -22 C , spálňa 18 C), ktoré
ľ a h k o n a s t a v í t e p o m o c o u
termoregulačných ventilov. Každý
s t upeň nav ia c znam e ná z výš en i e
s po t re b y e ne rg i e o 6% . Z a kr yt i e
rádiátorov záclonami môže znamenať
stratu až do 40%. Netesnosti v oknách a
dverách znížia teplotu asi o 2 stupne.
Kvalitné tesnenie sa zaplatí za niekoľko
týždňov. Varenie: ak varíte v uzavretých
ná dobá ch uše t r í t e t ým 150 300%
energie. Správna teplotav chladničke je
5 -7 C a v mr az n ičk e 18 C . 1 c m
námrazy zvyšuje spotrebu energie až o
75%, p re to je potrebné pravidelne

o o

o o

mrazničku rozmrazovať. Praním pri
teplote 60 C namiesto 90 C môžete
uš e t r i ť a ž 2 5% e ne r g i e j e p r e t o
vhodnejšie používať prášky perúce i pri
nižších teplotách. Použitím úsporných
kompaktných žiariviek na miestach kde
používate bežné žiarovky ušetríte cca
2/3 energ ie. Vypínanie žiarovky na
menej ako 10 minút ( u žiarivky 30
min.) je nehospodárne a nadmerne
znižuje jej životnosť.

V prírode sú všetky odpady cennými
zdrojmi pre iné organizmy. Ľudské
odpady sú t iež zdrojm i prob lému,
najlepší je preto odpad ktorý vôbec
nevznikne. Odpadom ľudia nazývajú
n i e č o č o s a i m z d á n e p o t r e b né ,
nechcené, niečo čo už stratilo pre nich
hodnotu. To je však unáhlený úsudok.
Môže byť hodnotným zdrojom pre
niekoho, niekde, i pre nich samotných
.. . môžu ušetr i ť penia ze , energiu,
p r í r o dn é z d r o j e a z n e č i s t e n ie .
Priemerný občan ho vyprodukuje za rok
as i 300 k g . Vi a c ako 80% z t ohto
množstva je opätovne využiteľných a
odpadom sa stávajú až po zmiešaní sa v
odpadkovom koši odkiaľ putujú do
spaľovne či na skládku kde sú vlastne
akousi časovanou bombou pre budúce
generác ie . Nenáročným triedením
odpadov sa i Vy môže te pripojiť k
miliónom ľudí na celom svete, ktorí
svoje odpady triedia pre recykláciu už
d e s a ť r o č i a a p o v a ž u j ú t o z a
samozrejmosť. Použitím 1 tony papiera
sta rého na výrobu výrobu papiera
nového ušetríme život 17 stromom.
Avšak iba triediť nestačí. Triedenie je
totižto iba situáciou „na konci potrubia“
keďže tridime odpad ktorý vznikol,
av šak v d rvi ve j väčš ine prí padov
vz n i k n ú ť n e m u s e l . P r e t o d n e s
nevyhnutné riešenie znie:
1. Minimalizuj, obmedzuj množstvo a
škodlivosť odpadov.
2. Opätovne používaj veci použitľné.
recykluj a kompostuj.

P o d ľa l e t ák u v yd a n é ho
spoločnosťou priateľou Zeme Revúca
s

o o

Odpady

pracoval - sla -

EKOOKIENKO

Oznámenie
Futbalový klub TJ Baník v Rakovnici
oznamuje všetkým záujemcom zmenu
futbalových stretnutí. V druhej časti
sezóny sa futbalové zápasy budú hrať
miesto v nedeľu v sobotu v nezmenenom
čase. Zmena nastala z dôvodu cestovania
hráčovza prácou a doškôl v nedeľu.
Tento stav je len dočasný a je možné, že
dôjde kzmene.

Prezident TJ Baník Rakovnica
Ladislav LÖRINCZ

FUTBAL

Futbal

Radosť z daného gólu


